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Unul dintre cele mai active despărţăminte ale Asociaţiunii a fost cel al Devei, 

fapt care a determinat conducerea centrală în a destina localitatea drept gazdă a nu 

mai puţin de trei adunări generale desfăşurate în oraşul de pe Mureş în anii 1874, 1899 

şi 1932. Adunările generale anuale, momente importante în istoria Asociaţiunii, locul 

de adunare, de afirmare şi schimb de opinii ale fruntaşilor, membrilor şi susţinătorilor 

ASTREI, sunt considerate de către specialişti în domeniu drept momente aşteptate şi 

gustate de românii înregimentaţi în această mişcare culturală atât pentru paleta largă, 

bogată, diversificată de manifestări ştiinţifice, culturale şi artistice, de valorificare a 

posibilităţii culturale locale, cât şi de prezenţa la acestea a unei pleiadei de cărturari 

din diverse domenii ale ştiinţei şi culturii, de participare a numeroşi membri ai 

Asociaţiunei. 

Valorificând informaţii edite şi inedite, studiul de faţă abordează crâmpeie din 

bogata istorie a unui despărţământ însemnat al Asociaţiunii ASTRA, cel care şi-a 

desfăşurat activitatea în Deva şi localităţile arondate ei, detaliind în paginile de faţă 

aspecte din derularea adunărilor generale ale Astrei desfăşurate precum şi a hotărârile 

luate aici pentru bunul mers al acesteia. 

 

Unul dintre cele mai active despărţăminte ale Asociaţiunii a fost cel al Devei 

fapt care a determinat conducerea centrală în a destina localitatea drept gazdă a 

desfăşurării a nu mai puţin de trei adunări generale. Adunările generale anuale, 

momente importante în istoria Asociaţiunii, locul de întâlnire, de afirmare şi schimb de 

opinii ale fruntaşilor, membrilor şi susţinătorilor ASTREI, sunt considerate de către 

exegeţi ocazii aşteptate şi gustate de românii înregimentaţi în această mişcare culturală 

pentru paleta largă, bogată, diversificată de manifestări ştiinţifice, culturale şi artistice, 

de valorificare a posibilităţii culturale locale, de prezenţa pleiadei de cărturari din 

diversele domenii ale ştiinţei şi culturii, de numeroşi membrii ai Asociaţiunii
1
.  

În anul 1872, Asociaţiunea şi-a ţinut Adunarea generală la Sebeş prilej cu care, 

la solicitarea reprezentanţilor Devei, cei care expediază o telegramă, s-a hotărât ca 

următoarea manifestare de acest gen să aibă loc în această localitate de pe Mureş
2
, ea 

fiind programată pentru zilele de 11-12 august l873. În viziunea conducerii Asociaţiunii, 

adunarea generală de la Deva se dorea a fi „una din cele mai interesante din câte au avut 

                                                 
1
 Matei 1992, p. 26. 

2
 Transilvania 1872, nr. 17, p. 201. 
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loc de la 1861 încoace”
3
. Din motive obiective, „în şedinţa extraordinară a comitetului 

Asociaţiunii, din 18 iulie 1873, s-a hotărât amânarea adunării generale fapt datorat 

anunţului făcut de către comisia sanitară potrivit căruia „atât în Deva cât şi în jur a irupt 

holera în grad mare şi nu este sperare ca acel morb să se poată molcomi până la 11 

august 1873”
4
. La această stare de fapt se adăugau şi inundaţiile din acea vară ale 

Mureşului
5
. În pofida faptului că în cadrul comisiei sanitare de la Deva s-a luat 

hotărârea ca adunarea generală să aibă loc în luna octombrie a aceluiaşi an, pentru 

siguranţă, forul conducător al Asociaţiunii decide amânarea desfăşurării manifestărilor, 

pentru asanarea efectelor negative ale celor două catastrofe, pentru zilele de 10-11 

august 1874, tot la Deva, în conformitate cu propunerea lui Antoniu Schiau aflat în 

fruntea Comitetului organizatoric devean: „... cel mai oportun termen pentru ţinerea 

adunării ar fi a doua luni din luna august, adică 10 august 1874”6. Această adunare 

reprezintă prima manifestare de acest gen care se desfăşoară la Deva şi, totodată, cea de 

a XIII-a adunare generală a Asociaţiunii. 

După săvârşirea serviciului divin din Biserica ortodoxă din localitate prin care 

„se cere binecuvîntarea cerului peste lucrările asociaţiunii”
7
 se trece la programul 

prestabilit. Cuvântarea de deschidere a lucrărilor din prima zi aparţine preşedintelui 

Asociaţiunii, Vasile Ladislau Pop, care subliniază „măreţul scop cultural către care 

trebuie să tindem cu toţii fără deosebire de politică ori de apartenenţă religioasă”. În 

replică ia cuvântul protopopul Ioan Pop al Devei, o intervenţie plină de patriotism 

adresând, preşedintelui şi tuturor celor prezenţi, un călduros „BunVenit!” însoţit de 

urări de spor în desfăşurarea lucrărilor. Conform uzanţelor se alege un comitet alcătuit 

din trei persoane, notarii adunării: prof. univ. dr. Grigore Silaşi, avocat Mihăilă 

Bontescu şi Alexiu Olaru. Preşedintele aduce un prinos de recunoştinţă pentru acei 

membri ai Asociaţiunii, decedaţi în perioada de timp scursă de la precedenta adunare 

generală: Andrei Şaguna, episcopul Iosif Pop-Sălăjeanu, prepozitul Macedon Pop, 

consilierul George Bardoşi, Eudoxiu Hurmuzachi, Sever Lobonţ, Nicolae Marinovici 

(un adevărat Mecena, cel care donează o importantă sumă de bani şi sprijină cu burse 

tinerii studenţi români) şi alţii. Se aleg din rândul celor prezenţi membrii comisiei 

pentru examinarea raportului de activitate pe anii precedenţi: Simion Balint, dr. Aurel 

Brote, Ioan Filipescu, George Secula şi Ilarie Mirciu ca şi membrii comisiei pentru 

configurarea bugetului financiar pentru anul următor: Ioan Antonelli, Ioan Raţiu, 

Grigore Mezei, avocat dr. Ioan Petcu şi prof. dr. Ilarion Puşcariu. În comisia pentru 

primirea de noi membri şi de încasarea cotizaţiilor sunt votaţi următorii: Ioan Pop 

Maior, Ioan Papiu şi Ioan Candrea, iar din comisia de moţiuni şi propuneri fac parte 

Axente Sever, Ioan Maior, protopopii Mihălţan şi Beu, avocatul Nicolae Barbu, 

Densuşeanu, prof. Teodor Roşu şi Ioan Al. Lapedatu. 

Rapoartele de activitate ale Comitetului Asociaţiunii pe anii 1872-1873 şi 1873-

1874 au fost prezentate de către secretarul II al Asociaţiunii, I. V. Rusu. În continuare se 

dă citire raportului financiar, prezentat de casierul Asociaţiunii Constantin Stejar şi cel 

privitor la Bibliotecă, prin glasul responsabilului de domeniu, I. Creţu, care informa 

adunarea că în perioada ultimilor doi ani colecţiile bibliotecii au sporit cu 177 de titluri 

                                                 
3
 Transilvania 1873, nr. 14, p. 167. 

4
 Transilvania 1873, nr. 15, p. 180. 

5
 Matei 2005, p. 39; Macavei 2011, p. 25; Transilvania 1874, nr. 17-18, p. 200. 

6
 Transilvania 1874, nr. 11, p. 134. 

7
 Vezi în extenso SJSAN, F.A., documentele 193 şi 194/1874; Transilvania 1874, nr.17-18, p. 197; 

Transilvania 1874, nr. 19, p. 222-232 şi 233-234. 

www.mcdr.ro / www.cimec.ro



 Lucian Giura, Maura Geraldina Giura 267 

în 365 de volume „provenite din achiziţii (în limita sumelor alocate de conducerea 

Asociaţiunii în acest scop) la care se adăugau un număr de 134 de titluri în 377 

volume”
8
 deci un total de 2494 tomuri. 

Preşedintele informează membrii prezenţi asupra faptului că pe adresa Adunării 

generale au sosit o serie de telegrame de salut din ţară, din Cluj, Craiova, Năsăud, 

Vâlcele şi Sibiu. Toate acestea sunt lecturate în plenul adunării pentru că ele „cuprind 

toate sincere urări, ca asociaţiunea noastră şi cu ea naţiunea română să înflorească”
9
.  

În cadrul plenului s-au prezentat nu mai puţin de şase expuneri. Primul care ia 

cuvântul este Axente Sever care prezintă tema cu titlul Despre cauzele sărăciei 

poporului român, urmările ei şi încercarea de a le înlătura. La propunerea prezidiului, 

la orele 13 şi jumătate se ia o pauză de masa, urmând ca lucrările să se reia la orele 17 

când vor fi prezentate şi celelalte două intervenţii, a lui Ioan Al. Lapedatu intitulată 

Cultura poporului, în special la români şi a lui Grigore Silaşi cu titlul Însemnătatea 

literaturii române tradiţionale. 

A doua zi, la orele 9, astriştii se întrunesc în cadrul celei de-a doua şedinţe. 

Preşedintele Pop dă cuvântul dr. Grigore Silaşi care lecturează Procesului verbal al 

şedinţei desfăşurate în ziua precedentă, document care este adoptat în unanimitate. În 

continuare, preşedintele dă cuvântul următorilor intervienţi: Zaharia Boiu prezintă tema 

intitulată Casa română, iar I. V. Rusu are ca subiect Viaţa şi opera lui Samuil Micu 

Klain, ambele apreciate de către cei prezenţi. Preşedintele informează Adunarea 

generală asupra faptului că s-a anunţat şi o conferinţă cu tema Igiena frumosului, a unui 

craiovean prin adopţiune, Ion Drăgescu, care se amâna însă pentru dezbaterea 

problemelor financiare ardente ale Asociaţiunii. 

Acestea sunt supuse atenţiei în plenul Adunării de către protopopul Simion 

Balint, iar Proiectul de buget pentru anul următor urma să fie prezentat de Ilarion 

Puşcariu. Bugetul, în cuantum a 3456 florini, era destinat salariilor, plăţii chiriei, pentru 

augmentarea Bibliotecii, pentru burse destinate elevilor şi studenţilor dar şi pentru şcoli 

şi publicaţia oficială a Asociaţiunii. Se aveau în vedere două şcoli elementare din 

secuime, una greco-catolică şi alta ortodoxă cărora le este alocată o sumă de 600 florini. 

În Proiectul de buget era prevăzută şi o sumă-premiu, de recompensare pentru cea mai 

bună lucrare istorică despre evenimentele de la 1784 dar şi un ajutor financiar consistent 

oferit Şcolii româneşti din Târgu Lăpuş, fost Lăpuşul unguresc
10

. 

Preşedintele comisiei pentru înscrierea de noi membri şi încasarea cotizaţiilor dă 

citire listei de noi membri ai ASTREI cu menţionarea sumele de bani încasate drept 

cotizaţii dar şi a donaţiile făcute de către aceştia.  

Adunarea hotărăşte crearea unei literaturi poporale solicitând „intelighenţiei” 

româneşti crearea de opuri economice, istorice şi morale destinate poporului, prin 

tipărirea acestora pe spesele Asociaţiunii care încasa şi drepturile de autor. Totodată, se 

lua hotărârea de a sprijini financiar publicaţia Economu care vedea lumina tiparului la 

Blaj. Notăm, în acelaşi context, propunea lui Axente Sever pentru ca depozitul financiar 

al Asociaţiunii să fie mutat la banca „Albina” din Sibiu, idee agreată de toţi cei prezenţi 

la Deva. Era luată în calcul şi propunerea avansată de către Grigore Silaşi în sensul ca 

viitoarele adunări generale să se desfăşoare în zile de sărbătoare, facilitându-se în acest 

mod accesul spre astfel de manifestări a unui public cât mai numeros. 

                                                 
8
 Borş 2011, p. 83. 

9
 Transilvania 1874, nr. 17-18, p. 198. 

10
 Transilvania 1874, nr. 19, p. 223. 
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La orele 14 şi jumătate se ia o pauză, pentru ca începând cu orele 17 să se reia 

programul celei de a doua zi a întrunirii. La reluarea lucrărilor este pusă discuţie şi 

aprobată propunerea lui Ioan Cavaler de Puşcariu privitor la îmbogăţirea colecţiilor 

Bibliotecii cu exemplare complete ale publicaţiilor româneşti intracarpatice. La auzul 

acestei propuneri, instantaneu, protopopul Simion Balint oferă Bibliotecii Asociaţiunii 

întreaga sa colecţie de ziare. În cadrul discuţiilor se aduce şi un amendament la 

propunerea lui Puşcariu în sensul extinderii acestei iniţiative şi la publicaţiile de dincolo 

de Munţii Carpaţi. Era de dorit şi chiar necesar ca Asociaţiunea să intre în contact direct 

cu poporul prin intermediul unor conferinţe, cu o tematică variată „într-un limbagiu mai 

poporale, în formă de predică” (de conferinţă – n.n.), pentru ca mai apoi, tipărite, 

acestea să fie răspândite cât mai larg în mijlocul poporului. Se propune şi se votează ca 

Asociaţiunea să ofere Diplome de merit unui număr de zece tineri români care 

îmbrăţişează o meserie lucrativă ca şi pentru zece tineri români care urmează cursuri 

superioare de învăţământ, respectiv normale şi universitare. Se propune ca la o proximă 

adunare generală să se prezinte şi un raport privitor la stipendiaţii Asociaţiunii, la locul 

şi rolul pe care aceştia îl joacă în societatea românească după finalizarea studiilor. Dr. 

Ioan Al. Lapedatu propune acordarea unei burse pentru un tânăr talentat la muzică „spre 

a studia bine arta muzicală, ca să poată ajunge un culegător şi compozitor de melodii 

româneşti”
11

. 

Vechiul Comitet al Asociaţiunii depune mandatul şi se trece astfel la alegerea 

noului for de conducere. Însărcinat de Adunare, vicepreşedintele Asociaţiunii, Iacob 

Bologa, dă citire articolelor din Statut privitor la alegerea membrilor de conducere. La 

propunerea lui Ioan Cavaler de Puşcariu, care face elogiul vechiului Comitet de 

conducere, se solicită doar completarea acestui for cu noi membri pe locurile devenite 

vacante. Sunt cooptaţi în organul central de conducere Constantin Stejar, dr. Aurel 

Brote şi prof. Ioan Candrea, în calitate de membrii supleanţi. 

Privitor la locul de desfăşurare a viitoarei Adunări generale sunt făcute două 

propuneri: dr. I. Maior susţine localitatea bănăţeană Lugoj în timp ce notarul I. 

Simionaşiu opta pentru Baia de Criş, din inima Zarandului. Se votează pentru prima 

propunere, deci Lugojul urma să devină gazda viitoarei Adunări generale a Asociaţiunii 

din anul 1875, din prima zi de duminică după 1 august stil nou.  

La încheierea lucrărilor, Iacob Bologa aducea mulţumiri locuitorilor oraşului 

gazdă: „mulţămită fierbinte fraţilor deveni pentru primirea amicală, călduroasă, 

frăţească”, celor care „şi cu această cale se arătară români zeloşi, români adevăraţi”. Din 

partea gazdelor, în alocuţiunea sa, Ioan Pop afirmă că devenii i-au primit cu inima 

deschisă pe toţi participanţii la Adunarea generală şi că nu îi vor uita niciodată pe toţi 

cei prezenţi, îndemnându-i „să ducă şi fraţilor din depărtare, salutările cele mai cordiale 

din partea lor”
12

.  

La un sfert de secol distanţă de la evenimentele descrise mai sus, la începutul 

primăverii anului 1899, Francisc Hossu Longin, directorul despărţământului Deva, 

informează comitetul central al Asociaţiunii asupra iniţiativei sale de a convoca pentru 

ziua de 3/15 martie 1899 o conferinţă a românilor din Deva. Din argumentele 

organizatorului reţinem faptul că „intelighenţia română şi toţi locuitorii români din 

Deva, în trei rânduri, până acum, în răstimp de 25 ani, au invitat Asociaţiunea la Deva, 

dar din cause neatârnătoare de noi, dorinţa noastră fierbinte nu s-a putut realiza”
13

. 

                                                 
11

 Transilvania 1874, nr. 20, p. 233-234. 
12

 Transilvania 1874, nr. 20, p. 235. 
13

 SJSAN, FA, document 267/1899, f. 1-4; Matei 2005, p. 72. 
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În cadrul întrunirii s-a luat hotărârea de a împuternici „în numele conferinţei şi a 

tuturor românilor din Deva, să roage comitetul central, ca adunarea generală a 

Asociaţiunii în anul acesta, să se convoace în opidul Deva, iar după răspunsul primit de 

la comitetul central, să convoace o nouă conferinţă, cu scopul de a face toţi paşii pentru 

primirea Asociaţiunii” considerându-se că era de datoria fiecărui membru al 

Despărţământului de a depune tot efortul pentru buna reuşită a adunării. Documentul era 

semnat de către Francisc Hossu Longin, preşedinte şi Dionisie Ardelean, notar
14

. 

Demersul din luna martie al devenilor produce un ecou pozitiv conducerii 

Asociaţiunii care îşi exprimă acordul cu propunerea lansată. Astfel, pe 21 mai 1899, este 

provocată de către Francisc Hossu Longin o nouă adunare cu vădita intenţie de a 

consulta membrii locali ai ASTREI referitor la „primirea Asociaţiunei la 27-28 August 

1899”
15

. Cu acest prilej, la propunerea lui Veniamin Pop se solicita convocarea de 

urgenţă a celor implicaţi în organizarea Adunării generale. Astfel, Veniamin Pop 

propune ca pentru primirea „cu cuvenita demnitate” a participanţilor, să se aleagă un 

comitet compus din mai multe secţii: 

1. Pentru primirea şi încartiruirea oaspeţilor veniţi; 

2. Pentru aranjarea de întâlniri, banchet, concert, bal şi eventuale excursii; 

3. Pentru aranjarea festivităţii poporale nominaliza pe următorii: 

În secţia I-a: George Romanul, Dr. Alexandru L. Hossu, Dionisie Ardelean, 

Alexandru Moldovan junior, Toma Roşu, Alexandru Sterca Şuluţiu, Nicolae Stanciu, 

Romulus Popa. 

În secţia a II-a: Francisc Hossu Longin, Dr. Alexandru L. Hossu, Veniamin Pop, 

Alexandru Schuster, Ulpiu Almăţescu, Justinian Moldovan, Toma Roşu, Dr. George 

Wild. 

În secţiunea a III-a: George Românul, George Nicoară, George Ghila, Toma 

Roşu. 

În viziunea lui Veniamin Pop, toţi aceştia formează comitetul aranjator 

central”
16

. 

Pe data de 26 august 1899 era programată primirea participanţilor, urmând ca 

seara să aibă loc o întâlnire de grup la restaurantul din grădina poporală. A doua zi, pe 

data de 27 august programul cuprindea: participarea la serviciul divin, derularea 

Şedinţei I-a, prelegerea pentru popor, banchetul, participarea la rugă, iar seara un 

concert. Pentru 28 august programul cuprindea derularea Şedinţei a II-a, iar seara era 

prevăzută participarea tuturora la un bal. Ziua de 29 august era rezervată pentru 

eventuale excursii. Pentru buna desfăşurare a acestei Adunări generale se făcea o 

estimare financiară a cheltuielilor băneşti care, potrivit lui Veniamin Pop, urma să fie 

asigurate din surse provenite de la participanţi, împărţiţi în patru categorii: unii cu o 

contribuţie de 20 florini, unii cu 10 florini, unii cu 5 florini şi, ultima categorie, cu o 

contribuţie de 2 florini. Contribuţiile financiare ale fiecărui participant erau aşteptate 

până la data de 1 iulie. Acordul pentru desfăşurarea Adunării generale a ASTREI la 

Deva, pentru anul 1899, s-a dat în cadrul şedinţei Comitetului central din 13 aprilie 

1899
17

. 

                                                 
14

 Transilvania 1899, nr. IX, p. 25 unde se consemna următoarele: „Se constată că, conferinţa a 

încredinţat pe dl. Francisc Hossu Longin, ca să roage comitetul central al Asociaţiunii, ca adunarea 

generală proximă să o ţână în opidul Deva”. 
15

 SJSAN, FA, document 738/1899, f. 1-2. 
16

 SJSAN, FA, document 738/1899, f. 1-2. 
17

 SJSAN, FA, document 738/1899, f. 1-2. 
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Organizatorii Adunării au luat hotărârea ca pentru prima zi de desfăşurare a 

acesteia, din fiecare localitate a despărţământului organizator, să fie prezente patru - 

cinci perechi (fete, flăcăi, femei şi bărbaţi) în portul specific local „în haine de 

sărbătoare pentru a se putea presenta, diversele şi pitoreştile porturi din acest ţinut al 

ţării”
18

. În acest sens se solicita colaborarea şi a celorlalte trei despărţăminte de pe 

teritoriul comitatului. 

În absenţa preşedintelui Asociaţiunii Ioan Micu Moldovan, şedinţa se deschide 

de către vicepreşedintele acesteia, dr. Ilarion Puşcaru. În intervenţia sa se fac referiri 

directe la importanţa literaturii şi culturii pentru existenţa unui popor trăgând concluzia 

că doar unele popoare au o viaţă durabilă, trainică, care au o literatură vastă şi se impun 

printr-o cultură superioară
19

. În discursul său sunt subliniate următoarele aspecte: 

„Multe schimbări au urmat de atunci în societatea cea mare; multe şi însemnate 

momente s-au petrecut şi în sânul Asociaţiunii noastre; multe figuri măreţe ale 

bărbaţilor valoroşi din sânul poporului nostru, dintre care cei mai buni erau angajaţi şi în 

serviciul Asociaţiunii noastre au dispărut dintre noi, lăsând nouă ca moştenire preţioasă 

rezultatele ostenelilor lor, şi tinerimii române ca exemplu de urmat faptele lor inspirate 

de curata şi incitanta iubire de neam”. În acelaşi ton patriotic se arăta: „Literatura şi 

cultura, ca opere ale păcii, ale iubirii şi ale frăţietăţii între oameni, sunt condiţiuni de 

viaţă şi formează baza de existenţă a unui popor, contribuind mai mult ca orice la 

dezvoltarea şi prosperarea societăţii omeneşti prestetot [...]. Cultura este un bun comun, 

la care aspirează cu o nobilă emulaţiune toate popoarele de viaţă; ea este ce înalţă 

valoarea personală a individului, promovează bunăstarea materială şi dă avânt şi putere 

societăţii, naţiunilor şi statelor. Acele popoare au viaţă mai trainică, cari au o literatură 

mai vastă şi cari se impun mai tare printr-o cultură superioară. În acest înţeles se zice că 

«ştiinţa este putere»”
20

 .  

La discursul prezidial răspunde dr. Francisc Hossu Longin care, în numele 

tuturor locuitorilor din Deva, mulţumeşte comitetului central pentru faptul că s-a 

convocat adunarea generală în această localitate, exprimându-şi, totodată, convingerea 

că în „lucrarea de a ridica cultura naţională, conduşi să fim de înţelepciune, 

dezinteresare şi înţelegere frăţească”
21

. 

Ia apoi cuvântul Iosif Vulcan, preşedintele Societăţii pentru crearea unui fond de 

teatru român, care împreună cu dr. Ioan Mihu au fost reprezentanţii acestei societăţi la 

Adunarea generală a Asociaţiunii, transmiţând salutările acesteia şi afirmând că între 

cele două societăţi există legături fireşti care impun iubire şi sprijin reciproc. 

După citirea Raportului general de activitate al comitetului central privitor la 

anul încheiat se procedează la alegerea comisiilor pentru: 

a) examinarea Raportului general şi cel al realizărilor literare din anii 1898-

1899, din care fac parte Andrei Bârseanu, Elie Dăian, Iuliu Maniu, George Prosa şi Iosif 

Vulcan; 

b) comisia financiar bugetară pentru bilanţul pe anul 1898 şi bugetul pe anul 

1900 din care făceau parte dr. Ioan Mihu, Emanoil Ungureanu şi Vasile Zehan.  

În comisia pentru studierea proiectului de regulament, au fost desemnaţi prin vot 

Ioan Lăzărici, George Părău şi Grigore Maior, iar din cea desemnată înscrierii de noi 
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membrii şi încasarea cotizaţiilor făceau parte Avram Păcurariu, Romulus Raza şi Petru 

Rimbaş
22

.  

După informarea făcută de către Ilarion Puşcariu potrivit căreia nu s-a înregistrat 

nici o propunere, se dă cuvântul dr. Ilie Beu care prezintă conferinţa cu titlul Despre 

pelagră. 

Şedinţa se încheie la orele 12,30. 

A doua zi, pe 28 august, sunt reluate lucrările Adunării generale. Preşedintele 

adunării dă citire listei delegaţilor despărţămintelor, prezente la lucrările adunării 

generale: Ioan Pop (Beiuş), A. Blăjan şi dr. Maniu din Blaj, Gh. Părău şi P. Rimbaş din 

Brad, dr. Nicolae Mănoiu din Bran, Andrei Bârseanu şi Gr. Maior, reprezentanţii 

Braşovului, Florian Budiu şi Avram Păcurariu din Deva, V. Zehan din Târnăveni, dr. I. 

Turcu şi Iacob Macaveiu din Făgăraş, I. Boroş din Lugoj, Onoriu Conopan şi dr. G. 

Miclea din Panciova, Sergiu Medean şi I. Oncescu din Sebeş, N. Henţu şi Valentin 

Milea din Sălişte, dr. N. Vecerdea din Sibiu şi Emanoil Ungureanu din Timişoara. 

În cadrul discuţiilor a fost lansată propunerea ca organul de conducere al 

Asociaţiunii, comitetul central, împreună cu forurile competente ale şcolii şi bisericii să 

culeagă informaţii relative la şcolile poporale lipsite de mijloace materiale şi să le 

raporteze la proxima adunare generală. Sunt aprobate dispoziţiile comitetului central în 

privinţa înfiinţării Casei naţionale. Pentru anul 1900 se hotăra ca din fondul testamentar 

Ioan Olteanu, cota disponibilă să fie atribuită Şcolii civile de fete din Sibiu urmând ca, 

pe viitor, venitul să se decidă în fiecare an. Adunarea este informată cu date concrete 

privind activitatea Şcolii civile de fete, despre evoluţia Bibliotecii Asociaţiunii, precum 

şi cele privitoare la numărul de membrii ai ASTREI, la datele privind donaţiile făcute în 

cursul anului 1898 menţionându-se în mod special lăsământul Grigorie Forro. 

În alocuţiunea sa, dr. Elie Dăian apreciază pozitiv raportul comitetului central 

privitor la mişcarea literară, acesta susţinând iniţiativa înfiinţării şi administrării 

bibliotecilor populare al cărei autor este Grigore Maior
23

. 

Raportul financiar şi caracteristicile noului buget sunt prezentate de dr. Ioan 

Mihu, actele fiind validate; se face menţiunea expresă că lăsământul Ioan Olteanu să fie 

administrat separat. 

Prezentând referatul Comisiei de înscriere de noi membri şi încasarea 

cotizaţiilor, referentul Romulus Roca menţionează la categoria membrii fondatori pe 

Victoria Erdély (născută Bardoşi) şi Camil Popoviciu, notar în Bedriu. Membri pe viaţă 

devin Nicolae Popovici, preot în Joseni şi Simion Corvin, comerciant în Orăştie. Noi 

membri ordinari sunt aleşi Justin Ţarină, Aurel Vlad, Ioan Scurtu, Nicolae Mihăilă, 

Aurel Ciat, George Proca, George Prodanovici, Augustin Nicoară, Petru Beleiu. 

În cadrul aceleiaşi şedinţe este prezentată şi scrisoarea direcţiunii 

despărţământului Caransebeş care solicita ca viitoarea adunare generală a Asociaţiunii 

să aibă loc pe teritoriul acesteia în localitatea Băile Herculane. Se dă citire apoi 

telegramelor de felicitare sosite pe adresa Adunării generale de la următorii: I. M. 

Moldovan – preşedintele Asociaţiunii, Blaj; dr. Ioan Raţiu, Sibiu; Virgil Oniţiu, Braşov; 

profesorului universitar I. U. Jarnik, Rottenstein; a unor grupuri de intelectuali din 

Caransebeş, Basna, Sângeorgu, Pucioasa, Moftinul Mic, Cluj, Năsăud, Arad, Radna, 

Borsec, Alba Iulia, Braşov, Baia de Criş, Şimleul Silvaniei, Oradea dar şi de la familia 

Patriciu şi Elena Barbu din Viena. 
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Sunt amintiţi şi membrii astrişti decedaţi în ultima perioadă: Miron Romanul, 

arhiepiscop şi mitropolit la Sibiu; Vasile Ignat – avocat în Beiuş; Alexandru Filip – 

avocat în Abrud, cărora li se adaugă 7 membrii pe viaţă şi 20 membri ordinari
24

.  

După încheierea acţiunilor legate de Adunarea generală, avocatul Alexandru L. 

Hossu expediază organelor centrale de la Sibiu, suma de 300 de florini rezultaţi „ca un 

venit curat al festivităţilor aranjate cu ocazia adunării generale de la Deva”. Răspunsul 

nu întârzie; printr-o epistolă adresată avocatului, comitetul central informa că „a luat act 

cu plăcere de frumosul rezultat material al festivităţilor aranjate cu ocaziunea adunării 

generale [...] şi vă confirmă şi din partea sa primirea sumei de 300 fl.”
25

. 

Potrivit articolului 22 din Statutele de funcţionare ale Asociaţiunii, membrii 

acesteia sunt convocaţi la Adunarea generală a acesteia care urma să se deruleze în 

zilele de 2 şi 3 octombrie 1932. La 14 iunie 1932, vicepreşedintele Astrei, Nicolae 

Togan, şi secretarul acesteia, Ioan Boilă, adresau directorului Şcolii normale din Deva, 

Constantin Sporea preşedintele despărţământului Deva, o scrisoare prin care îl informa 

că „asupra dorinţei D-Voastre de a se ţine în anul acesta adunarea noastră generală în 

oraşul Deva, se va pronunţa comitetul central în şedinţa plenară – singura în drept a 

decide asupra locului şi datei adunării generale – ce se va ţinea la 2 iulie a.c. Îndată 

după această şedinţă Vă vom aviza pentru ca în cazul când propunerea Dvoastră va fi 

acceptată, să aveţi timpul necesar pentru pregătiri”26
. 

La data de 9 iulie 1932, Constantin Sporea, preşedintele despărţământului Deva 

al ASTREI era înştiinţat de conducerea superioară de la Sibiu: „Ca să fiţi pe deplin 

convinşi de consideraţiunea şi stima de care suntem animaţi faţă de Dumneavoastră a 

fost rugat Dl. Silviu Ţeposu, membru în comitetul central, ca să ia contact personal şi să 

vă dea toate lămuririle necesare, în orice chestiune pe care i-aţi cere. 

În cât priveşte aranjarea manifestărilor artistice-culturale, cu prilejul adunării 

generale, comitetul central ţine să vă facă cunoscut că în actuala criză financiară şi 

economică ar fi foarte potrivit să se facă cât mai puţine cheltuieli din partea 

despărţământului D-Voastră, deoarece instituţiunea noastră luptă şi ea cu multe greutăţi 

financiare şi nu va putea promite – afară de un sprijin moral – nici un sprijin material 

[...]. 

Orice alte manifestări (expoziţii, concerte, teatru etc.) se lasă la buna apreciere a 

societăţilor, reuniunilor şi localnicilor din oraşul Deva […]. 

Rugându-Vă, mult stimate Domnule Preşedinte, să fiţi încredinţat pe deplin de 

cea mai perfectă stimă ce v-o păstrează, atât membrii comitetului central, cât şi biroul 

central, primiţi asigurarea deosebitei noastre stime şi consideraţiuni”
27

.  

Apelul la întrunirea de la Deva a fost lansat în paginile organului oficial al 

Astrei, fiind semnat de către vicepreşedintele Nicolae Togan şi de secretarul Nicolae 

Băilă. 

Ordinea de zi a Adunării de la Deva a fost stabilită în şedinţa plenară a 

comitetului central ţinută la 13 august 1932. După serviciul divin ce urma să fie 

înfăptuit în ambele biserici româneşti (ortodoxă şi greco-catolică) programat pentru 
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orele 9,30, se intra practic în desfăşurarea şedinţei propriu-zise, care lua în evidenţă 

delegaţii despărţămintelor, înscrierea acestora alături de autorităţile şi societăţile 

prezente. Urma apoi prezentarea Raportului general al comitetului central pe anul de 

activitate 1931/1932 ca şi alegerea comisiilor în vederea analizării raportului general 

prezentat, analiza economică pe aceeaşi perioadă de timp ca şi a bugetului de venituri şi 

cheltuieli pentru anul 1933. Analiza raportului cu privire la gestiunea din perioada 

anterioară, înscrierea de noi membri precum şi situaţia lui Vasile Goldiş, preşedintele 

Asociaţiunii care şi-a prezentat intenţia de a demisiona din toate funcţiile au fost tot 

atâtea subiecte ce urmau să facă obiectul şedinţelor din cadrul acestei Adunări generale. 

După amiaza aceleiaşi zile era destinată şedinţelor festive ale secţiilor ştiinţifice. 

Ziua de luni 3 octombrie era destinată analizei rapoartelor comisiilor alese în 

precedenta ziuă, pentru fixarea locului de desfăşurare a Adunării generale din anul 

următor (1933) dar şi a verificării Procesului Verbal al Adunării generale. 

Din Cuvântul de deschidere la Adunarea generală a ASTREI, ţinută la Deva, de 

dr. Gh. Preda, vicepreşedinte al acesteia, reţinem următoarele: „Cu toată vitregia 

vremurilor, care măreşte nervozitatea individuală şi colectivă, nu mă îndoiesc un singur 

moment că membrii acestei adunări vor şti să discute şi să soluţioneze importantele 

probleme aduse la cunoştinţă, cu calmul, răbdarea şi înţelepciunea ce caracterizează pe 

adevăraţii membri, dornici de binele şi prosperitatea acestei instituţii”
28

. Referindu-se la 

anii crizei economice care bântuie întreg mapamondul, referentul nota: „Nu privim atât 

de tragic criza umanităţii de astăzi, iar încât priveşte pronosticul ei şi, în special, acel al 

crizei culturale, conservăm o doză însemnată de optimism. Nu este pentru prima oară că 

umanitatea trece prin astfel de crize, iar cauzele lor numeroase şi complexe s-au anihilat 

prin împrejurări în care au intrat în joc, pe lângă forţele cunoscute, umane şi altele 

necunoscute sau supra umane”
29

. Traversarea crizei este văzută de vicepreşedintele 

ASTREI în coalizarea tuturor forţelor societăţii, printr-o întărire fără preget a voinţei şi 

credinţei comune: „Membrii Astrei, pe frontispiciul căreia ar trebui să stea veşnic 

cuvintele lui A. Bârseanu: «uniţi în cuget şi-n simţiri», trebue cei dintâi să dea 

exemple”
30

.  

Pentru şedinţa întâi
31

 desfăşurată duminica, în 2 octombrie, preşedinte a fost ales 

dr. Gh. Preda iar notar, Nicolae Băilă. Cunoscut ca un vechi militant în cadrul Astrei, 

dar şi prin postura de Patriarh al României acesta este invitat a lua parte la această 

manifestare culturală de la Deva. Răspunsul la această invitaţie îl transmite secretarul 

patriarhal care consemnează: „I. P. S. Sa, m-a însărcinat să vă comunic însă că, spre 

marele său regret, nu va putea lua parte la deschiderea şi desbaterile acestei Adunări 

Generale deoarece ocupaţiuni multiple şi urgente îi face imposibilă absenţa din Eparhie, 

acum în preajma termenului de întrunire a Marelui Congres Naţional Bisericesc din 14 

octombrie 1932. I. S. S. Patriarhul, a urmărit totdeauna cu cel mai viu interes nobilele 

eforturi pe care Asociaţiunea Astra le-a făcut în trecut pentru atingerea măreţului său 

scop şi s-a bucurat din tot sufletul de realizările strălucite la care s-a ajuns până acum I. 

P. S. Sa face cele mai calde urări pentru desăvârşitul succes al lucrărilor Adunării 

Generale din anul acesta, şi trimite Patriarhiceşti binecuvântări tuturor onoraţilor 

conducători şi membri ai Asociaţiunii Astra”
32

. Din partea comitetului central al 
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Asociaţiunii au luat parte următorii: I. Agârbiceanu, mitropolitul Nicolae Bălan, Vasile 

Bologa, Ilie Beu, Tiberiu Brediceanu, Nicolae Colan, Iuliu Haţieganu, V. Ilea, Iuliu 

Ionaşiu, Alexandru Lupeanu-Melin, episcopul Alexandru Nicolescu
33

, Voicu Niţescu, 

Augustin Popa, Iacob Popa, Ştefan Pop, Ilie Rusmir, Ştefan Roşianu, Ioan Simu, Victor 

Stanciu, Iosif Stoichiţă, Silviu Ţeposu, Ioan Vătăşianu. 

Din partea unor autorităţi, a guvernului şi al unor societăţi culturale au fost 

prezenţi următorii: Dimitrie Gusti
34

, Alexandru Lapedatu
35

 Voicu Niţescu, Iuliu Hossu, 

colonel Dumitru Amzulescu, Sextil Puşcariu, primari, prefecţi şi şefi de instituţii 

deconcentrate din ţară. Presa a fost prezentă de asemenea prin redactori ai săi de la 

publicaţiile: Adevărul, Diminiaţa, Universul, Cuvântul, Patria, Cuvântul Poporului, 

Societatea de Mâine ca şi din partea Sindicatului ziariştilor ardeleni. Reprezentanţii 

despărţămintelor şi numeroşi membri ai Asociaţiunii din Deva şi alte localităţi întregesc 

listele participanţilor. 

După cuvântul de deschidere prezentat de către dr. Gh. Preda ia cuvântul Înalt 

Prea Sfinţia Sa Mitropolitul dr. Nicolae Bălan care, printr-o însufleţită intervenţie, 

subliniază rolul distinct al Bisericii pledând pentru o neîngrădită credinţă în „forţele 

spirituale ale poporului român” susţinând că Biserica şi Cultura sunt cele două direcţii 

care neapărat trebuie să călăuzească poporul român în ceea ce întreprinde în acele 

momente istorice importante pentru ţară. Iau cuvântul apoi o serie de reprezentanţi ai 

biserici, armatei, învăţământului, ai unor organizaţi şi asociaţii culturale, „toate aceste 

discursuri au fost primite cu prelungite aplauze. Sunt alese organele de lucru ale 

Adunării, comisiile diverse destinate penbunului mers şi reuşitei depline a Adunării 

generale. În după amiaza aceleiaşi zile, prof. univ. dr. Iuliu Haţieganu a susţinut 

comunicarea intitulată Educaţia fizică a femeii, însoţită de proiecţii
36

. 

Şedinţa a doua s-a desfăşurat în ziua de luni 3 octombrie începând cu orele 9 

a.m. Pentru început au fost citite telegramele sosite pe adresa Adunării generale din 

partea Majestăţii Sale Regele Carol al II-lea, a primului ministru Alexandru Vaida 

Voevod şi a lui Vasile Goldiş, urmate de cele expediate de Patriarhul Miron Cristea, de 

Mitropolitul Vasile Suciu de la Blaj, de cel de la Iaşi, Pimen al Moldovei ca şi aceea a 

episcopului Nicolae Ivan de la Cluj
37

. Printr-o telegramă expediată din Cernăuţi, 

adresată preşedintelui despărţământului Deva, se informa că: „Societatea pentru cultură 

din Bucovina trimite salutul său cordial Asociaţiunii transilvănene şi îi prezintă 

deosebite urări de prosperitate şi exprimînd în acelaş timp bucuria pentru realizările 

mereu în progres ale venerabilei asociaţiuni şi dorim adunării generale spor în lucrările 

sale”. Semnatarul acestor rânduri nu este altul decât Grigore Nandriş, preşedintele 

Societăţii pentru cultură din Cernăuţi
38

. 

Canonicul Ştefan Roşianu a cuvântat în numele Oficiului naţional al cooperaţiei 

aducând salutul acesteia Adunării generale şi mulţumind că în cadrul acesteia s-a adus 

în discuţie problema cooperaţiei. Din partea Astrei Basarabene s-a prezentat un raport 

detaliat de către Leon Boga privitor la activitatea acestei regionale. Apelul raportorului 

la colaborare a fost însoţit de lungi aplauze ale participanţilor la Adunarea generală. 
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Sunt prezentate apoi Adunării generale rapoartele – cel general, cel al comisiei pentru 

verificarea gestiunii şi a proiectului de buget, cel al comisiei pentru înscrierea de noi 

membri ca şi cel al comisiei pentru examinarea propunerilor primite de către 

organizatorii Adunării generale. Ca urmare a demisiei lui Vasile Goldiş, motivată de 

starea precară sănătăţii, este propus şi ales în unanimitate de către adunare, ca nou 

preşedinte al Astrei, prof.univ. dr. Iuliu Moldovan. Se stabileşte ca viitoarea Adunare 

generală să se desfăşoare la Braşov. 

În final, dr. Gh. Preda aduce mulţumirile conducerii astriste autorităţilor din 

Deva, despărţământului din această zonă a ţării, tuturor celor implicaţi, inclusiv presei, 

în desfăşurarea în bune condiţiuni a Adunării generale din acest an
39

. 

Din numeroasele consemnări în presa timpului a celor petrecute la Deva în 

toamna acestui an, consemnăm un articol apărut în presa centrală, în paginile 

cotidianului Universul
40

: „Amurg de toamnă superbă. Umbrele îşi flutură haina pe 

coaste de munţi şi de dealuri şi coboară să se odihnească în braţe de văi argintii. 

În zare depărtată cu sclipiri de ametist răsare mîndra, trufaşa cetate cu formă de 

glugă, ce străjuieşte tîrguşorul cu nume vechi strămoşesc, Deva. E înfrigurată de emoţie, 

doar îşi aştepta apostolii culturii, ce vin să facă aici obişnuitul praznic de lumină. 

Fanfare cu larmă de imnuri conduc fruntaşii comunei să întâmpine pe cei 

neobosiţi întru lauda culturii.  

Se înfioară vechea cetate, din somn adânc se trezeşte, şi-şi chiamă trecutul de 

fală, cu umbre de regi şi oşti neînfrânte, să asculte ce se vorbeşte în numele lor şi al 

spiritului de jertfă cumplită. 

La ora 8 seara, trenul geme de cei ce vin, şerpueşte în gară şi goarne şi cornuri 

răsună din nou. 

Fruntaşii oraşului Deva înşiruiţi în faţa gării aşteaptă să coboare din tren arhonţii 

bătrânei asociaţii. 

Minunat se înfăţişează armata de şcolari şi şcolăriţe în frunte cu fanfara şcoalelor 

normale şi şcoalei de arte şi meserii. 

Din tren descinde vice-preşedintele Astrei, dl. Preda, întovărăşit de membrii 

comitetului central, dnii: dr. Beu, dr. Brediceanu, Vătăşianu, Roşianu, Iacob Popa, 

Lupeanu, Liviu Ionaşiu, apoi oaspeţii Stan, Petrescu, Regman, Negruţiu, Sextil 

Puşcariu, dr. Cucu, Stanciu, Ţeposu, dr. Căliman şi mulţi alţii. 

Domnul Constantin Sporea, directorul şcolii normale şi însufleţitul preşedinte al 

despărţământului Astra din jud. Hunedoara, rosteşte cuvinte de bună venire, asemenea şi 

primarul oraşului. Răspunde emoţionat vicepreşedintele Astrei, dr. Preda, arătând că 

Astra nu este o societate cu ţeluri perimate şi chiamă pe toţi bunii români la munca 

spornică în slujba luminării neamului”. 

 

Abrevieri 

 

SJSAN, FA – Serviciul Judeţean Sibiu al Arhivelor Naţionale, Fond Astra 
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The General Gatherings of ASTRA from Deva (1874, 1899 and 1932) 

Abstract 

 

One of the most active branches of the Association was founded in Deva. The 

central management organized three general assemblies in Deva in 1874, 1899 and 

1932. The annual general meetings, (important moments in the history of the 

Association, the meeting place of affirmation and exchange of views of the leaders, 

members and supporters of the ASTRA) are considered by specialists as expected and 

enjoyed moments of the Romanians involved in this cultural movement. These people 

appreciated ASTRA both for its rich, diversified scientific, cultural and artistic activities 

and for the participation of scholars in various fields of science and culture as well as of 

numerous members of this Association. 
This study aims at making the most of the published and unpublished 

documents. It analyzes fragments of the rich history of a significant ASTRA branch in 

Deva and in its subordinated towns. Aspects of ASTRA’s general assemblies and the 

decision taken are also detailed in this study. 
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